
Latvijas nostāja par Eiropas Komisijas 
priekšlikumu par zvejas iespējām 

Baltijas jūrā 2025. gadā



Vispārējie komentāri
Latvija uzskata:
• Kopējās pieļaujamās nozvejas noteikšanā zivju krājumiem ir jāņem vērā ICES padomā dotās

labākās vērtības, kas balstās uz rūpīgi izveidotu un skaidru metodoloģiju, un jau nodrošina stingru
piesardzības principu ievērošanu. Komisijai nevajadzētu ar zinātnes padomu tālāk manipulēt vai
brīvprātīgi mainīt, vienlaikus izmantojot diezgan pretrunīgu atsauci uz sava priekšlikuma juridisko
pamatu.

• Krājumiem, kas neatrodas kritiskā stāvoklī, tādiem kā brētliņa, nedrīkst ņemt vērā tikai viena veida
ar vides pārmaiņām saistītos argumentus. Jautājums jāskata kompleksi, īpašu uzmanību pievēršot
sociāli-ekonomiskajiem apstākļiem, kas ir viens no KZP stūrakmeņiem. Lēmumi nedrīkst būt
nozarei graujoši, turklāt ar tiem niecīgi ietekmējot krājuma izmaiņas, un nekādi nerisinot Krievijas
arvien pieaugošo ietekmi uz krājumu stāvokli un tālāko apdraudējumu Baltijas jūrā. Pieņemot
Komisijas rosināto Regulas projektu, viss lēmumu smagums un zaudējumi nonāks vienīgi uz
Eiropas dalībvalstu zvejnieku pleciem.

• Nevar pieņemt un tāpēc stingri iestājas pret praksi, kas nesaskan ar reālo situāciju un vienlaikus
diskreditē starptautiskās zinātniskās institūcijas rūpīgo neatkarīgo darbu un skaidri definētās
zinātniskās rekomendācijas.



Reņģe Rīgas līcī 2025

EK priekšlikums Latvijas pozīcija Izmaiņas pret 
2024. gada 

zvejas iespējām

ES kopējā kvota, t 41635 41635 +10%

2025.gada LV kopējā kvota, t 22408 22408 +10%

Latvija atbalsta Eiropas Komisijas priekšlikumu.



Reņģe Baltijas jūras atklātajā daļā 2025
EK priekšlikums Latvijas pozīcija Izmaiņas pret 

2024. gada 
zvejas iespējām

ES kopējā kvota, t 83881 83881 +108%

2025.gada LV kopējā kvota, t 2326 2326 +108%

Latvija var atbalstīt Eiropas Komisijas priekšlikumu, tomēr rosina palielināt 

zvejas iespējas atbilstoši zinātnes padomā dotajiem lielākajiem apjomiem, 

kas  neapdraud krājumu attīstības pozitīvo tendenci.



Brētliņa Baltijas jūrā un Rīgas līcī 2025
EK priekšlikums Latvijas pozīcija Izmaiņas pret 2024. 

gada zvejas iespējām

ES kopējā kvota, t 117070

2025.gada LV kopējā 
kvota, t

16196 Iespējami mazākais samazinājums -42%

Latvija nepiekrīt priekšlikumam un prasa noteikt mazāku samazinājumu, kas 

atbilstu zinātnes padomā pieļaujamajām labākajām zvejas iespējām, un nekādā 

gadījumā nepārsniegtu ilgtspējīgas zvejas mirstības līmenim noteikto samazinājuma 

lielumu (-32%). NOTEIKTI nepiekrīt -42% samazinājumam.

Latvija ir gatava saglabāt pelaģisko zivju nārsta lieguma periodus, kā tas bija 

2024.gadam, ja pielieto mazāku samazinājumu. Tas papildus aizsargātu reņģu un 

brētliņu krājumus.

Latvijas zvejniecības nozare rosina uzsākt diskusiju par kuģu maksimālā garuma un 

maksimālās dzinēju jaudas limitēšanu Baltijas jūrā, lai nodrošinātu saudzīgāku 

attieksmi pret pelaģisko zivju krājumiem. 



Latvijas īpašais viedoklis par brētliņu krājumu stāvokli un 
zvejas iespējām

• Brētliņas nārsta bara biomasa (SSB) joprojām ir virs maksimālās ilgtspējīgās ieguves apjoma līmeņa (MSY) 
Btrigger – tas norāda, ka krājums joprojām ir veselīgs un labā stāvoklī. ICES piedāvātie kopējās pieļaujamās 
nozvejas (KPN) samazinājuma varianti liecina par līdzīgu brētliņu nārsta krājuma pieaugumu nākamajā gadā. 

• Nārsta krājuma pieaugums, zvejojot pie Fmax un Fmsy, būs 41%, savukārt pie Fmsylower - +45%. Tas sniedz ļoti 
mazu ieguvumu krājuma pieaugumam, bet rada ievērojamu samazinājuma atšķirību mūsu zvejniekiem. 

• Brētliņas nārsto visā Baltijas jūras centrālajā daļā bez noteikta nārsta biotopa. Svarīgākie mainīgie rādītāji ir sāļums 
un dziļums. Šo rādītāju atbilstība nārstam nav ietekmējama ar zvejas iespēju izmaiņām. 

• Esošais krājuma stāvoklis norāda, ka brētliņa var radīt produktīvu atražošanos labvēlīgos vides apstākļos. Ja vides 
apstākļi ir nelabvēlīgi, KPN samazināšana nepalīdzēs nodrošināt pietiekamu atražošanos. 

• Brētliņai nav ciešas saiknes starp krājuma lielumu un atražošanās sekmēm. Piemēram, pēdējos gados krājums bija 
labā stāvoklī, bet nārsts bija vājš. Un otrādi, 1980. gados, kad krājumu apjoms bija rekordzems, notika apjomīgi 
nārsti un laba atražošanās. Visticamāk, vides faktoriem ir lielāka nozīme nekā krājuma lielumam. 

• ES ar saviem lēmumiem ietaupa apjomu, ko Krievija tik un tā nozvejos. Krievija pēdējos gados ir pārzvejojusi 
brētliņu par 16-25 tūkst. t gadā, kā rezultātā zinātnes krājumu novērtēšanas modeļos palielinās zvejas izraisītā 
mirstība (F) un samazinās nārsta krājuma biomasa (SSB). Šis Krievijas pārsniegto nozveju apjoms ir diezgan 
līdzīgs tam, ko Eiropas Komisija Regulā ierosina samazināt, salīdzinot ar ICES padoma dotajām iespējām.



Austrumbaltijas menca 2025

Pieļaujama tikai kā piezveja. 

Latvija neatbalsta Eiropas Komisijas priekšlikumu, jo piedāvātais piezvejas 

apjoms visdrīzāk radīs bloķējošo sugu efektu piekrastes zvejā, jo tas būs 

nepietiekams, lai segtu neizbēgamu mencu piezveju dažādu sugu jauktajā 

zvejā. Būtu jāsaglabā iepriekšējais regulējums.

EK priekšlikums Latvijas pozīcija Izmaiņas pret 
2024. gada 

zvejas iespējām

ES kopējā kvota, t 191 -75%

2025.gada LV kopējā kvota, t 16 51 -75%



Latvijas īpašais viedoklis par mencu atpūtas zvejas 
liegumu

• Neatbalsta Eiropas Komisijas piedāvātā mencu lieguma paplašināšanu 
atpūtas zvejā, kas iekļautu arī 28.-32.apakšrajonus, kur mencas nav 
bieži sastopamas, un tāpēc šim liegumam būs mazs mencu 
aizsargājošais efekts, bet vienlaikus liela administratīvā slodze būs 
jāiegulda šī lieguma izpildes uzraudzībā. 

• Norāda, ka mencas pašpatēriņa zvejā piekrastes ūdeņos piezvejojas 
murdos un tīklos, un to izmešana no šādiem rīkiem būs ar mazu 
izdzīvotības procentu.

• Mencu atpūtas zvejas liegums, kā iepriekš būtu saglabājams tikai    
25.-26.apakšrajonos.



Rietumbaltijas menca 2025

Pieļaujama tikai kā piezveja.

Tāda pati nostāja kā par Austrumbaltijas mencas piezvejas kvotas 

samazinājumu, jo kaut gan šī kvota neattiecas uz Latvijas piekrasti, arī šeit ir 

tāda pati ietekme un bloķējošo sugu efekts, kas Latvijai nav pieņemami.

EK priekšlikums Latvijas pozīcija Izmaiņas pret 
2024. gada 

zvejas iespējām

ES kopējā kvota, t 93 -69%

2025.gada LV kopējā kvota, t 3 12



Lasis Baltijas jūrā 2025

EK priekšlikums Latvijas pozīcija Izmaiņas pret 
2024. gada 

zvejas iespējām

ES kopējā kvota, gb 34787 34787 -43%

2025.gada LV kopējā kvota, gb 4585 4585 -43%

Pieļaujama tikai kā piezveja.

Latvija var piekrist Eiropas Komisijas priekšlikumam par piezvejas kvotas 

lielumu, taču vēlas saglabāt iepriekšējos nosacījumus attiecībā uz lašu ieguves 

iespējām atpūtas zvejā (var paturēt vienu lasi ar nogrieztu taukspuru), nevis 

noteikt lašu pilnīgas ieguves aizliegumu, kā piedāvā Eiropas Komisija. 
Pašpatēriņa zvejā tad būtu līdzīga problēma, kā ar mencu izmetumiem to 

iespējamā aizlieguma noteikšanas gadījumā.



Paldies par uzmanību!
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